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Virksomheders kommentarer til 2025 plan  

Samarbejde med virksomheder om:  
 
Nye veje til sundhed og omsorg -   
fire velfærdsteknologiske spor på vej mod 2025  

Konklusion 
Alle virksomheder kvitterer for, at Københavns kommune åbner op 
for et tættere samarbejde med virksomheder omkring udvikling, test, 
udbredelse og eksport af løsninger.  
 
I forlængelse af dialogen med virksomheder indgår følgende projekter 
i ”Nye veje til sundhed og omsorg – fire velfærdsteknologiske spor på 
vej mod 2025” og investeringskataloget for 2014. 
 

1. Etablering af et center for udvikling og brug af 
velfærdsteknologi i samarbejde med Københavns Universitet 
og Danmarks Teknologiske Universitet(DTU) 

2. Etablering af en ideklinik, hvor borgere medarbejdere og 
virksomheder får mulighed for hurtigt at omsætte ideer til 
løsninger på nogle af Københavns udfordringer. 

3. Etablering en åben teknologisk platform, der sikrer at 
forskellige teknologiske løsninger i borgernes hjem taler 
sammen og bliver baseret på internationale standarder, da det 
øger mulighederne for eksport til andre lande.  

4. Partnerskaber om bl.a. teknologisk løsning til 
nydiagnosticerede diabetikere, anvendelse af data mm. 

5. Ideudbud og effektbaserede udbud, der skal løse Københavns 
udfordringer.   

6. Etablering af en velfærdsteknologisk klynge, der bl.a. skal 
markedsføre København som førende velfærdsteknologisk by 
og tiltrække virksomheder, der er interesseret i at investere i 
København. 

Baggrund 
Overborgmester Frank Jensen og Sundheds- og Omsorgsborgmester 
Ninna Thomsen har nedsat en velfærdsteknologisk rundbordskreds, 
hvis formål er at rådgive Københavns kommune om Sund vækst.  
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Første møde i rundbordskredsen, der blev afholdt 1. februar, handlede 
om hvordan Købehavns kommunens aktiver bedst sættes i spil, og 
hvordan hovedstadsområdet kan blive et globalt levende laboratorium 
for innovative velfærdsløsninger. 
 
En klar melding fra mødet var, at hvis København skal være førende, 
så kræver det, at byen satser på velfærdsteknologiske løsninger, der 
ikke bare er projekter men som udbredes til mange københavnere. 
Nogle løsninger kræver udvikling, mens andre løsninger allerede er 
klar til udbredelse 
 
Virksomhederne fra rundbordskredsen blev efterfølgende inviterede til 
at deltage i arbejdet med den velfærdsteknologiske 2025 plan og 
initiativet Længe leve Bispebjerg. Dialogen med virksomhederne er 
efterfølgende afspejlet i den velfærdsteknologiske 2025 plan og 
Længe leve Bispebjerg.      
 
Rundbordskredsen har fået et tilbud om, at komme med faglige 
indholdsmæssige bidrag eller projektideer til udkastet til den 
velfærdsteknologiske plan, særligt den del, der handler om 
samarbejdet med virksomheder og forskningsinstitutioner.     
 
Der er kommet svar fra Falck, Novo Nordisk, Microsoft, Welfare 
Denmark. KMD og Dansk Industri, DTU.  
 
Rundbordskredsen er inviteret til et nyt møde den 27. August, hvor de 
får den endelig plan tilsendt forinden.  
 
Dialogen med rundbordskredsen supplerer kommentarer fra ældreråd 
og fra medarbejderrepræsentanter i Sundheds- og 
Omsorgsforvaltningen.  

Hovedsynspunkter fra rundbordskredsen  
 
Der er generelt følgende hovedsynspunkter: 
 

Mere samarbejde om udvikling og anvendelse af 
velfærdsteknologi 
 

 Microsoft, Welfare Denmark, DI, Novo Nordisk, KMD, Falck 
og DTU ser alle positivt at Københavns kommuner åbner op 
for samarbejde med virksomheder og forskningsinstitutioner 
om at gøre velfærdsteknologi til en del af løsningen på, 
hvordan man kan forebygge kroniske sygdomme og 
komplikationer i et sygdomsforløb og i aldringen. 

 

 Det er stor interesse for at deltage i det videre forløb med 
initiativerne. Alle ønsker at deltage i det videre arbejde med 
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udvikling og anvendelse af velfærdsteknologi indenfor 
sundheds- og omsorgsområdet. 

 

 Novo Nordisk og KMD vil gerne finde løsninger, der kan 
bidrage til en tidlig opsporing samt regulering af diabetes – det 
understreges, at det skal ske i nært samarbejde med relevante 
sundhedsprofessionelle indsatser. 

 

 Flere herunder Falck ønsker at deltage i og bidrage til arbejdet 
med moderniseringen af plejecentre og nybyggeriet omkring 
det nye Sølund Plejecenter.   
 

 Novo Nordisk og KMD hilser etableringen af et center for 
velfærdsteknologi velkomment, da det kan bidrage til at 
virksomhederne kommer tæt på slutbrugerne, at nye ideer 
testes hurtigt og endelig bliver det muligt at få testet færdige 
prototyper i storskalamiljøer med mange brugere. 
 

Udbredelse af løsninger 
 Falck peger på, at overgangen fra test over udvikling til 

udbredelse, kommercialisering og efterfølgende eksport skal 
være smidige og effektive. Kommunen skal også have fokus 
på kommercialiseringsdelen. 
 

 KMD og DI peger på, at det er vigtigt, at organisationen er klar 
til udbredelse, hvilket for eksempel vil sige organisationens 
evne til at forandre arbejdsgange og investerer tid i 
implementering i stor skala.  

 
 

Åben teknologisk platform 
 KMD, DI, Microsoft peger på, at der skal etableres en åben 

teknologisk platform(en indgang for borgerne) således at der 
drages den fulde nytte af velfærdsteknologiske løsninger. 
Platformen skal spille sammen med internationale standarder. 
Pris på produkter og devises der spiller sammen i platformen 
er afgørende for brugervenligheden, som bør være i top i 
forbindelse med ældre og borgere med kronisk sygdom. 
 

 De velfærdsteknologiske løsninger skal baseres både nationale 
og internationale standarder for eksempel Continua, da det vil 
gøre det lettere for virksomheder, at eksportere løsningerne. 

 

Evidensbaserede løsninger  
 Novo Nordisk foreslår, at Københavns kommune skal bringe 

sig i front internationalt for indsamling af erfaringer og 
evidens på sundheds- og omsorgsområdet. Det kommer 
borgerne til gode, men det øger også mulighederne for eksport 
af løsninger ganske betragteligt. 
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 Microsoft, Welfare Denmark og KMD understreger, at der skal 
etableres en ”teknisk infrastruktur”, som har et højt niveau for 
datasikkerhed. Når den findes er der rigtige gode muligheder 
for at skabe evidens og få mere viden om sammenhænge mm, 
hvilket betragtes som et spændende skridt ind i ”Big Data” 
eller mere jordnært moderne analyse og business intelligence. 

 

 Welfare Denmark mener. der skal afsættes midler(offentlige) 
til løbende evidensskabelse, der skal danne grundlag for 
udbredelse af løsninger. 
 

Vækst og erhvervsudvikling 
 

 Microsoft fastslår, at eksportkataloget er en god ide, men der 
er afgørende allerede fra start at tænke IP rettigheder med. 
Tidligere har IP rettigheder været en barriere for eksport af 
løsninger. 
 

 Microsoft, Welfare Denmark, Falck understreger, at det er 
afgørende for virksomhedernes vækst, at det offentlige 
efterspørger og indkøber løsninger til storskala drift, hurtigt 
efter at løsningerne har vist et potentiale. 
 

 KMD gør opmærksom på, at klynger tager lang tid at udvikle, 
derfor er det afgørende, at udbredelsen af løsninger ikke alene 
beror på opbygningen af en velfærdsteknologisk klynge.  

 

Konkrete projektideer  
 

1. Pilotprojekt ’Center for Integreret Sundhed og Omsorg’ 
Novo Nordisk foreslår etableringen af ’Center for Integreret 
Sundhed og Omsorg’ i Københavns Kommune, hvorigennem 
uligheder i sundheds- og omsorgssystemet søges minimeret. 
Centret henvender sig til primært til socialt udsatte 
befolkningsgrupper, indvandrere og etniske minoriteter, der 
oftest er vanskeligst at etablere kontakt til for forbedret 
sundhed og omsorg.  

 
 
2. Pilotprojekt ’Aktivitetslaboratorium med fokus på sund 

kost’ 
Novo Nordisk foreslår, at Københavns Kommune kan 
intensivere indsatsen overfor borgerne i kampen med den 
voksende fedmeepidemi. Det kan ske gennem etableringen af 
et projekt, der skaber rammerne for øget fysisk aktivitet og 
forbedrede kostvaner. Brugere af projektet undervises i 
betydningen af motion og sund kost, og fysiske 
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træningsfaciliteter tilknyttes for at man kan måle effekten af 
indsatsen på bl.a. diabetesområdet.  

 

3. Øget fokus på telemedicin og eHealth 
Novo Nordisk foreslår, at Københavns Kommune etablerer et 
globalt konkurrencedygtigt indsamlingssted for international 
evidens og erfaring på området for telemedicin og eHealth. 
Dette kunne gælde bedre registrering af sundhedsdata for 
medborgere samt at etablere processer og systemer, der 
muliggør anvendelse af denne information til at forbedre 
behandlingen af kronikere.  

Deltagere i Rundbordskredsen 
 

Deltagere 
 

Inviterede Rolle 

Virksomheder   
Novo Nordisk Lars Rebien Sørensen – i 

stedet deltager Niels Lund 
Administrerende Direktør 
– i stedet deltager 
Vicepresident Global 
Public affairs  

Welfare Denmark Ulrik Möll Administrerende Direktør 

KMD Lars Monrad-Gylling Administrerende Direktør 

Falck A/S Allan Søgaard Larsen – I 
stedet deltager Jan 
Steenhard 

Administrerende Direktør 
– I stedet deltager CEO 
for Falck Healthcare 

Microsoft Niels Soelberg – i stedet 
deltager: Anders 
Thomsen 

Administrerende Direktør 
– I stedet deltager 
Corporate Affairs 
Direktør 

Lundbeck Ulf Wiinberg – i stedet 
Peter H. Andersen 

Administrerende Direktør 
– Koncern Direktør, 
Global Public 
Affairs/Corporate Patens 
and Trademarks 

Glaxo Smith Kline Anne-Marie Levy  Corporate Affairs 
Direktør 

Pfizer Jens Holmstrup Administrerende Direktør 

Videninstitutioner   

KU – Faculty of Health 
and Medical Sciences 

Ulla Wewer Dekan for 
Sundhedsvidenskabelige 
Fakultet, KU 

DTU Niels Axel Nielsen – I 
stedet deltager: Claus 
Nielsen via sekretær 
Mette Erichsen 

Koncern Direktør – I 
stedet deltager 
Universitets Direktør 

Organisationer og andre   

DI Karsten Dybvad – i stedet 
deltager Mille Keller 
Holst 

Administrerende Direktør 
– i stedet deltager 
Sundhedspolitisk 
konsulent 

FOA Dennis Kristensen Formand 

KAB Boligselskab Jesper Nyborg Administrerende Direktør 

Dansk Sygeplejeråd Grete Christensen Formand 

 


